
Protokół Nr XXII/13
sesji Rady Gminy Orla  z
dnia 29 listopada 2013 r.

Obrady XXII Sesji Rady Gminy Orla odbyły się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy
Orla w godzinach od 10 °- 111 .W sesji wzięło udział 14 radnych. W obradach uczestniczyli:
Pan Piotr Selwesiuk - Wójt Gminy, Pani Irena Odzijewicz - Sekretarz Gminy, Pan Leon
Pawluczuk  -  Kierownik  Referatu  ds.  Inwestycji  i  Gospodarki  Komunalnej,  Pan  Marek
Kułakowski - Radca Prawny Urzędu Gminy Orla oraz sołtysi poszczególnych sołectw. Listy
obecności stanowią załączniki Nr 1, 2, 3 do protokołu.  Przebieg sesji protokołowała Pani
Mariola Kubajewska - inspektor Urzędu Gminy Orla.

Ad. l. Obradom przewodniczył Pan Aleksander Klin - Przewodniczący Rady Gminy.
Przewodniczący  Rady  Gminy Orla  otworzył  obrady  XXII  sesji.  Powitał  radnych,  osoby
zaproszone oraz sołtysów. Stwierdził, że na sali jest obecnych 13 radnych, zachowane jest
ąorum, a więc obrady Rady są prawomocne. Radny Aleksander Stepaniuk usprawiedliwił
swoją nieobecność, a radny Marek Chmielewski dołączył do obradujących o godz. 1010

Ad. 2. Następnie Przewodniczący Rady Gminy Orla przedstawił projekt porządku obrad.
Przypomniał, iż został on radnym przesłany w zaproszeniach na sesję.
Zaproszenia stanowią załączniki Nr 4, 5, do protokołu.
Przewodniczący  Rady  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  projektu  porządku  obrad  będą
zgłaszane uwagi bądź propozycje zmian.
Radny Michał Mincewicz odniósł się do pkt 7 lit. g porządku obrad - projektu uchwały w
sprawie przyjęcia „Planu rozwoju sieci dróg gminnych na terenie gminy Orla na lata 2014 -
2018". Przypomniał, iż w marcu zwracał uwagę na fakt, iż w uchwale w sprawie zaliczenia
dróg do kategorii dróg gminnych została pominięta ul. Żwirki i Wigury w Orli. W projekcie
uchwały dot. Planu rozwoju sieci dróg gminnych w pkt. 2.3 Zakres opracowania również ulica
nie została ujęta. Sekretarz Gminy wyjaśniła, iż projekt uchwały poddany pod obrady Rady
Gminy w dniu dzisiejszym określa plan przebudowy dróg, a nie ich kategorię. W marcu b.r.
Rada Gminy uchwalała tekst jednolity uchwały w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg
gminnych z 2003 r. Dodała, że na najbliższą sesję zostanie przygotowany projekt uchwały w
sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych.
Radny M. Mincewicz zauważył, że należałoby się przyznać, dlaczego ulica Żwirki i Wigury
została pominięta w uchwale.
Głos w danej sprawie zabrał Wójt Gminy. Stwierdził, iż radny myli pojęcia. W marcu b.r.
Rada Gminy nie zmieniała uchwały w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych, a
przyjmowała jej tekst jednolity. W dniu dzisiejszym pod obrady rady został  przygotowany
naprawczy program remontu dróg.  Dodał,  że  niezależnie od tego, czy droga  jest  ujęta w
programie, czy też nie i tak można ją wyremontować. 
Radny M. Mincewicz zauważył, że jeśli nie ujmuje się ulicy w dokumentach, to również i w
planach przebudowy się jej nie bierze pod uwagę.
Na tym dyskusję zakończono.

Przewodniczący  Rady  przystąpił  do  uchwalania  porządku  obrad.  W związku  z  brakiem
innych wniosków i uwag do porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy  Orla zarządził
głosowanie. 



Rada Gminy w zarządzonym jawnym głosowaniu (13  głosami  „za",  1  -  „przeciw",  0 -
„wstrz.") przyjęła następujący porządek obrad: 

1) Otwarcie sesji. 
2) Przyjęcie porządku obrad. 
3) Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
4) Rozpatrzenie  informacji  o realizacji zadań    gminy    w    okresie    między

sesjami. 
5) Analiza informacji o realizacji zadań w zakresie utrzymania czystości i porządku w

gminie.
6) Analiza informacji o realizacji obowiązku złożenia oświadczeń majątkowych.
7) Podjęcie uchwał Rady Gminy Orla:
a) w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 r.,
b) w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego,
c) w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości,
d) w sprawie  zarządzenia  poboru  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  w drodze

inkasa oraz wyznaczenia inkasentów i ustalenia wynagrodzenia za inkaso,
e) zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  Powiatowi

Bielskiemu w Bielsku Podlaskim na dofinansowanie zadania inwestycyjnego pod
nazwą „Przebudowa drogi powiatowej Nr 1678B na odcinku: od skrzyżowania z
drogą Koszele - Paszkowszczyzna do końca wsi Szernie",

f) zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  Powiatowi
Bielskiemu w Bielsku Podlaskim na dofinansowanie zadania inwestycyjnego pod
nazwą „Przebudowa drogi powiatowej Nr 1687B - ulicy we wsi Gregorowce",

g) w sprawie przyjęcia „Planu rozwoju sieci dróg gminnych na terenie gminy Orla na
lata 2014-2018",

h) w sprawie uchwalenia „Wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym
zasobem Gminy Orla na lata 2014-2018", 

i) zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy
Społecznej w Orli, 

j) w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie określenia wysokości
stawek podatku od środków transportowych,

k) w   sprawie   ogłoszenia jednolitego  tekstu  uchwały   w   sprawie   Regulaminu
utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Orla.

8) Wnioski, interpelacje i zapytania radnych.
9) Odpowiedzi na wnioski, interpelacje i zapytania.
10) Wolne wnioski.
11) Zakończenie obrad.

Ad. 3. Przewodniczący Rady Gminy Orla  zwrócił się z zapytaniem, czy do protokołu  z
poprzedniej sesji będą wnoszone uwagi bądź zastrzeżenia.
Uwag i zastrzeżeń do protokołu nie wniesiono, wobec czego Przewodniczący zaproponował
jego przyjęcie bez odczytania.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 13 przeciw - 1, wstrz. - 0) przyjęła bez
odczytania Protokół Nr XXI/13 sesji Rady Gminy Orla z dnia 13 września 2013 r.

Ad. 4. Informację o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami przedstawił Pan Piotr
Selwesiuk - Wójt Gminy Orla.
Wójt poinformował, iż w okresie między sesjami zostały zrealizowane następujące zadania: 

1) 28 października b.r. dokonano odbioru robót budowlanych związanych z przebudową
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świetlicy  we  wsi  Gredele.  Koszt  inwestycji  wyniósł  309  254,72  zł.  Do  pełnego
użytkowania  mieszkańców  budynku,  niezbędne  jest  wyposażenie  go  w  meble.
Zakupiono sprzęt kuchenny i część mebli. Ponadto został złożony wniosek do IKEA o
sfinansowanie stołów i krzeseł;

2) 15.10.2013 r. dokonano odbioru przebudowanej ulicy we wsi Szczyty-Nowodwory.
Koszt przedsięwzięcia - 553 556,01 zł;

3) 15.11.2013 r. nastąpił odbiór przebudowanych ulic: ulicy Ogrodowej i części ulicy
Wyzwolenia w Orli. Wartość inwestycji wynosi 796 947,06 zł;

4) 25 listopada b.r. odebrano prace związane z przebudową świetlicy we wsi Mikłasze.
Cena  po o przetargu remontu budynku wynosiła 227 507,52 zł. Wykonawcy zostaną
naliczone kary umowne z tytułu nieterminowej realizacji zamówienia w wysokości
131 954,64 zł;

5) zakończono  i  odebrano  (27.11.2013  r.)  prace  związane  z  przebudową  drogi
powiatowej na odcinku: od skrzyżowania z droga Koszele-Paszkowszczyzna do końca
wsi Szernie. Przedsięwzięcie zostało dofinansowane ze środków gminy Orla kwotą
około 1 min złotych;

6) zakończono prace związane z nawożeniem drogi  powiatowej na odcinku od drogi
krajowej Nr 66 w kierunku Podbiela,  o  długości  1,1 km. Wykonanie nawierzchni
żwirowej zostanie sfinansowane ze środków gminy Orla kwotą 122 323,28 zł;

7) rozliczono  projekt  związany  z  budową  placu  zabaw  przy  Zespole  Szkół  w  Orli,
realizowany w ramach programu „Radosna szkoła". Wartość inwestycji wyniosła 111
936,90 zł i w 50% została sfinansowana z dotacji  z MEN t.j. kwotą 55 968,45 zł.
Uroczyste otwarcie placu zabaw miało miejsce 17.10.2013 r.;

8) 3 października 2013 r. złożono wniosek o dofinansowanie projektu „Przedszkolaki to
nasza przyszłość" w ramach POKL. Projekt zakłada zakup wyposażenia,  sprzętu i
pomocy dydaktycznych do oddziału przedszkolnego w Zespole Szkół w Orli. Wartość
zadania -140 697,00 zł;

9) 4 listopada 2013 r. została podpisana umowa na dofinansowanie z PFRON zakupu
„schodołazu"  -  urządzenia  do  transportu  po  schodach  osób  poruszających  się  na
wózkach  inwalidzkich.  Koszt  urządzenia  -  15  000  zł,  a  przyznane  z  PFRON
dofinansowanie 6 tys. zł;

10)w  listopadzie  b.r.  Gmina  Orla  otrzymała  pozwolenia  na  budowę:  GOK  w  Orli
(13.11.2013 r.), odwodnienia drogi gminnej w Koszelach (22.11.2013 r.);

11)podpisano umowy z geodetami  na podziały  działek  pod ulice:  I-go  Maja  w Orli,
-koszt 13 394,70 zł, ul. Piaskową w Orli - koszt 11 000 zł.

 Sprawy bieżące:
1) 4.11. 2013 r. podpisano umowę na zimowe utrzymanie dróg powiatowych na terenie

gm. Orla. Sprzęt został przygotowany do akcji „zima";
2) nawożono drogi gminne w miejscowościach: Wólka Wygonowska, Czechy Zabłotne,

Dydule, Wólka oraz na terenie wsi Reduty (przy cmentarzu Toporki);
3) we wsi Koszki i Koszele ułożono przepusty;
4) sprzątano dzikie wysypisko śmieci w Moskiewcach;
5) usunięto awarie wodociągowe w Malinnikach i w Dydulach;
6) w dniach 6-13.11.2013 r.  mieszkańcy naszej  gminy z 6 miejscowości skorzystali  z

bezpłatnych  badań  i  profilaktycznych  w  SPZOZ  w  Bielsku  Podlaskim.  Gmina
zorganizowała transport i pomoc przy rejestracji pacjentów;

7) 23.11. 2013 r. odbył się Jubileusz Zespołu „Werwoczki". Z tej okazji zespołowi została
przyznana nagroda w wysokości 3000 zł,

8) 26.11.2013  r.  w  Urzędzie  Gminy  Orla  odbył  się  Jubileusz  50-lecia  pożycia
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małżeńskiego. W uroczystości uczestniczyło 8, z 10 par małżeńskich.

Przewodniczący  Rady  podziękował  Wójtowi  Gminy  Orla  za  przedstawienie  informacji.
Następnie zwrócił się do radnych z zapytaniem, czy będą zgłaszane pytania, bądź uwagi.
Radny  M.  Mincewicz  zwrócił   się  z  zapytaniem,  w  którym  miejscu  sprzątano  dzikie
wysypisko śmieci w Moskiewcach.
Wójt  poinformował,  iż  posprzątana  została  działka  należąca  do  Agencji  Nieruchomości
Rolnych.  Agencja  zapłaciła  za  wywóz  kontenerów,  zaś  wkład  gminy  polegał  na  pracy
fizycznej.
Radny M. Mincewicz nawiązał do ankiet, które były roznoszone wśród mieszkańców Orli.
Stwierdził,  iż mieszkańcy mają swoje zdanie na ten temat.  Zwrócił się z zapytaniem, czy
rzeczywiście  ankiety  dotyczące  wyrażenia  opinii,  co  do  realizacji  inwestycji  w Orli  były
roznoszone przez pracowników UG, bo do niego nikt nie przychodził. Mieszkańcy dziwią się
temu, gdyż w przypadku remontów świetlic w innych miejscowościach nikt ludzi nie pytał o
zdanie,  a  w Orli  pytają.  Wyraził  pogląd,  iż  budowa Centrum Kultury  jest  ważniejsza  niż
budowa ulicy.
Wójt Gminy oznajmił, iż potrzeb inwestycyjnych jest sporo. Jednak nie ma możliwości, aby
zbudować wszystko w jednym czasie. Koszt budowy Gminnego Centrum Kultury wyniesie
po przetargu około 4-4,5 min złotych (wartość kosztorysowa 6 min złotych). Gminy Orla
nigdy nie było stać na to, żeby wszystkie inwestycje w Orli wykonać w jednym roku, a trzeba
brać  pod  uwagę  także oczekiwania  pozostałych  miejscowości.  Kontynuując  wypowiedź
oznajmił, iż część mieszkańców chce przebudowy ulic, a druga część chce budowy Centrum
Kultury. Obie inwestycje są zasadne i potrzebne, w związku z tym przygotowano ankietę
dotyczącą  wyrażenia opinii przez mieszkańców Orli, która z inwestycji, czy I etap budowy
Gminnego  Ośrodka  Kultury  w Orli,  czy  przebudowa ul.  Piaskowej,  ul.  Partyzantów,  ul.
Parkowej, ul. I-go Maja i ul. Spółdzielczej ma być realizowana w 2014 r. Z ankietą po Orli
chodzili stażyści Urzędu Gminy Orla. Wg danych z zebranych ankiet wynika, iż większość
mieszkańców  opowiedziała  się  za  przebudową  ulic,  jednak  w  budżecie  na  rok  2014
zaplanowano  realizacje  obu  inwestycji,  z  tym,  że  realizację  budowy  Centrum Kultury  z
wykorzystaniem środków finansowych UE.
Radny M. Mincewicz stwierdził, iż mieszkańcy chcą budowy Centrum Kultury w Orli. Skąd
możemy  mieć   pewność,  że  dane  przedstawione  przez  Wójta  są  prawdziwe.  Czy
podsumowanie ankiet  prawdziwe informacje  wynikały  z  tych  ankiet.  Czy  podsumowanie
ankiet było komisyjne?
Wójt oznajmił, iż dziwi go nastawienie radnego i założenie z góry, że ktoś oszukuje. Nie ma
wymogu przeprowadzania ankiet wśród mieszkańców. Ankieta została przygotowana w dobrej
wierze, żeby poznać opinię mieszkańców.
Radny M. Mincewicz poinformował, iż mieszkańcy są zdania, że ta ankieta - to było celowe
posunięcie,  aby  nie  budować  Centrum  Kultury.  Na  tym  dyskusje  zakończono,  innych
wypowiedzi nie odnotowano.

Ad. 5. Przewodniczący Rady Gminy przypomniał, iż kolejny punkt porządku obrad dotyczy
analizy informacji o realizacji zadań w zakresie utrzymania czystości i porządku w gminie.
Zwrócił się z zapytaniem, czy do zapisów ujętych w informacji będą zgłaszane zapytania.
Radny  M.  Mincewicz  zwrócił  uwagę  na  informacje,  które  pojawiają  się  w  mediach,  a
dotyczące decyzji Trybunału Konstytucyjnego w sprawie ustawy śmieciowej. 
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Głos w danej sprawie zabrała Sekretarz Gminy. Poinformowała, iż Trybunał Konstytucyjny
orzekł,  że  niezgodne  z  Konstytucją  są  zapisy  ustawy  śmieciowej  w  zakresie,  w  jakim
pozawala  ona  gminom  samodzielnie  ustalać  stawki  opłat  za  gospodarowanie  odpadami
komunalnymi. Chodzi o to, że ustawa nie określa  maksymalnej wysokości stawki opłat, co
pozwala na dużą dowolność. Dotychczasowy przepis obowiązuje jeszcze przez 18 miesięcy -
tyle czasu Sejm ma na zmianę tych zapisów. 

Radny M.  Mincewicz  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  są  stosowane  ulgi  i  umorzenia  w
kwestiach opłat za odpady komunalne.
Sekretarz Gminy poinformowała, iż na chwilę obecną nie są stosowane ulgi i umorzenia. 
Radny M. Mincewicz  zaproponował, aby rozważyć takie rozwiązanie, gdyż Wójt obiecał
zastosowanie ulg dla rodzin wielodzietnych.
Radny A. Gołub zauważył, że nie wszystkie rodziny wielodzietne mają problemy finansowe.
Na tym dyskusje zakończono.
Informacja stanowi załącznik Nr 6 do protokołu.

Ad. 6. Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, iż kolejny punkt porządku obrad dotyczy
rozpatrzenia  informacji  o  realizacji  obowiązku  złożenia  oświadczeń  majątkowych.
Przypomniał, iż informacje organów dokonujących weryfikacji  oświadczeń majątkowych,
były  przedmiotem analizy  komisji  Rady  Gminy Orla.  Zwrócił  się  z  zapytaniem, czy do
zapisów ujętych w informacji będą zgłaszane uwagi bądź zapytania.

Radni nie wnieśli pytań i uwag do informacji.
Informacje stanowią załączniki Nr 7, 8, 9,10 do protokołu.

Ad. 7. Przewodniczący Rady Gminy  przystąpił do realizacji kolejnego punktu porządku
obrad - „Podjęcie uchwał". Oznajmił, iż pierwsza uchwała dotyczy zmian w budżecie gminy
na 2013 r. Zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie wnoszone uwagi bądź zapytania.
Pytań i wniosków radni nie zgłosili, w związku z czym Przewodniczący poddał projekt pod
głosowanie.
Rada Gminy Orla w wyniku jawnego głosowania (za - 14, przeciw - 0, wstrz. - 0) podjęła
uchwałę Nr XXII/154/13 w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 r. Uchwała stanowi
załącznik Nr 11 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy  stwierdził,  iż kolejna uchwała dotyczy obniżenia ceny
skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego.
Wójt  poinformował, iż treść uchwały była przedmiotem analizy na posiedzeniach komisji.
Zarówno Komisja ds. Samorządu i Mienia Komunalnego i Komisja Planowania, Budżetu i
Finansów opowiedziały  się  za  obniżeniem ceny skupu  żyta  do  celów wymiaru  podatku
rolnego z 69,28 zł za lq do kwoty 65 zł za lq. Dodał, iż jest to stawka najniższa w powiecie
bielskim.
Przewodniczący Rady  Gminy zwrócił  się  z  zapytaniem do  radnych,  czy  będą  zgłaszane
wnioski, bądź zapytania do zapisów ujętych w uchwale.
W związku z tym, iż pytań i wniosków radni nie zgłosili Przewodniczący Rady poddał projekt
uchwały pod głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 13, przeciw - 0, wstrz. -0) podjęła uchwałę
Nr  XXII/155/13  w  sprawie  obniżenia  ceny  skupu  żyta  do  celów  wymiaru  podatku
rolnego. 
Uchwała stanowi załącznik Nr 12 do protokołu.
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Przewodniczący Rady Gminy  poprosił radnych o zgłaszanie wniosków bądź zapytań
do zapisów ujętych w projekcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od
nieruchomości. W związku z brakiem pytań i wniosków poddał projekt pod głosowanie. Rada
Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 14, przeciw - 0, wstrz. - 0) podjęła uchwałę Nr
XXII/156/13  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek  podatku  od  nieruchomości.
Uchwała stanowi załącznik Nr 13 do protokołu.

Kolejna  uchwała  dotyczyła  zarządzenia  poboru  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  w
drodze  inkasa  oraz  wyznaczenia  inkasentów  i  ustalenia  wynagrodzenia  za  inkaso.
Przewodniczący Rady zauważył, iż była ona również przedmiotem dyskusji na posiedzeniach
Komisji Rady Gminy Orla.
Sekretarz Gminy  poinformowała, iż uchwała umożliwi mieszkańcom uiszczanie opłaty za
odpady komunalne u sołtysów. Zwróciła się z prośbą do sołtysów, aby zebrane pieniądze
wpłacili do kasy Urzędu Gminy do dnia 27 grudnia 2013 r.
Przewodniczący Rady Gminy zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie wnoszone
uwagi bądź zapytania. W związku z tym, iż radni nie zgłosili pytań Przewodniczący poddał
projekt uchwały pod głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 14, przeciw - 0, wstrz. - 0) podjęła uchwałę
Nr XXII/157/13 w sprawie zarządzenia poboru opłaty za gospodarowanie odpadami     w
drodze      inkasa      oraz wyznaczenia     inkasentów     i     ustalenia wynagrodzenia za
inkaso.
Uchwała stanowi załącznik Nr 14 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy przypomniał, iż na komisjach radni analizowali projekt
uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  Powiatowi
Bielskiemu  w  Bielsku  Podlaskim  na  dofinansowanie  zadania  inwestycyjnego  pod  nazwą
„Przebudowa drogi  powiatowej  Nr  1678B na  odcinku:  od skrzyżowania  z  drogą  Koszele
-Paszkowszczyzna do końca wsi  Szernie".  Zwrócił  się  z  zapytaniem, czy będą  zgłaszane
uwagi do projektu uchwały.
W związku z tym, iż radni nie zgłosili pytań i uwag Przewodniczący poddał projekt uchwały
pod głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 14, przeciw - 0, wstrz. - 0) podjęła uchwałę
Nr  XXII/158/13  zmieniającą  uchwalę  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej
Powiatowi Bielskiemu w Bielsku Podlaskim na dofinansowanie zadania inwestycyjnego
pod nazwą „Przebudowa drogi powiatowej Nr 1678B na odcinku: od skrzyżowania z
drogą Koszele - Paszkowszczyzna do końca wsi Szernie". 
Uchwała stanowi załącznik Nr 15 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  Gminy  oznajmił,  iż  radni  na  posiedzeniach  komisji
analizowali  również  projekt  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w sprawie  udzielenia  pomocy
finansowej  Powiatowi  Bielskiemu  w  Bielsku  Podlaskim  na  dofinansowanie  zadania
inwestycyjnego  pod  nazwą  „Przebudowa  drogi  powiatowej  Nr  1687B  -  ulicy  we  wsi
Gregorowce".
Do  projektu  uchwał  pytań  oraz  wniosków  nie  zgłoszono,  wobec  czego  Przewodniczący
zarządził głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 14, przeciw - 0, wstrz. - 0) podjęła uchwałę
Nr  XXII/159/13  zmieniającą  uchwałę  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej
Powiatowi Bielskiemu w Bielsku Podlaskim na dofinansowanie zadania inwestycyjnego
pod  nazwą  „Przebudowa  drogi  powiatowej  Nr  1687B  -  ulicy  we  wsi  Gregorowce".
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Uchwała stanowi załącznik Nr 16 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy poprosił radnych o zgłaszanie uwag bądź zapytań do
zapisów  ujętych  w  projekcie  uchwały  w  sprawie  przyjęcia  „Planu  rozwoju  sieci  dróg
gminnych na terenie gminy Orla na lata 2014 - 2018".
W związku z tym, iż pytań i uwag radni nie zgłosili poddał projekt uchwały pod głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 14, przeciw - 0, wstrz. - 0) podjęła uchwałę
Nr XXII/160/13 w sprawie przyjęcia „Planu rozwoju sieci  dróg gminnych na terenie
gminy Orla na lata 2014 - 2018". 
Uchwała stanowi załącznik Nr 17 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  Gminy  stwierdził,  iż  kolejna  uchwała  dotyczy  uchwalenia
„Wieloletniego  programu  gospodarowania  mieszkaniowym  zasobem  Gminy  Orla  na  lata
2014-2018".  Przypomniał  radnym,  iż  treść  uchwały  była  przedmiotem  analizy  na
posiedzeniach komisji. Następnie zwrócił się z zapytaniem do radnych, czy będą zgłaszane
uwagi bądź zapytania do zapisów ujętych w uchwale.
W związku z brakiem wniosków i uwag Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod
głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za - 14, przeciw - 1, wstrz. - 0) podjęła uchwalę
Nr    XXII/161/13     w    sprawie     uchwalenia      „Wieloletniego     programu
gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Orla na lata 2014-2018". 
Uchwała stanowi załącznik Nr 18 do protokołu.

Przewodniczący       Rady       Gminy zwrócił się z zapytaniem, czy będą zgłaszane
wnioski, bądź zapytania do projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia
Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orli.  W związku z brakiem pytań i uwag
Przewodniczący  zarządził  głosowanie.  Rada  Gminy  w  wyniku  jawnego  głosowania  (14
głosami „za",  0 - „przeciw", 0 -  „wstrz".)  podjęła  uchwałę Nr XXII/162/13 zmieniającą
uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orli.
Uchwała stanowi załącznik Nr 19 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy  poinformował,  iż kolejny projekt uchwały dotyczy
ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od
środków transportowych. Zwrócił się z zapytaniem, czy do projektu uchwały będą zgłaszane
wnioski bądź propozycje zmian.
Radni nie podjęli dyskusji w przedmiocie uchwały, w związku z tym Przewodniczący Rady
zarządził głosowanie.
Głosami 14 „za", 0 „przeciw", 1 „wstrz. się" Rada Gminy podjęła uchwałę Nr XXII/163/13
w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek
podatku od środków transportowych. 
Uchwała stanowi załącznik Nr 20 do protokołu.

Pod  dyskusję  został  poddany  kolejny  projekt  uchwały  w  sprawie  ogłoszenia
jednolitego tekstu uchwały w sprawie Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie
Gminy Orla.
W  związku  z  brakiem  uwag   i   wniosków  do  przedstawionego  projektu  uchwały  w
zarządzonym jawnym głosowaniu głosami 14 „za", 1 „przeciw",0 „wstrz. się" Rada Gminy
podjęła  uchwałę Nr XXII/164/13   w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w
sprawie Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Orla. 
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Uchwała stanowi załącznik Nr 21 do protokołu.

Ad. 8. W punkcie wnioski, interpelacje i zapytania radnych głos zabrali:

Radny M. Mincewicz  odnosząc się do budżetu gminy oraz do pomocy finansowej,
jakiej Gmina Orla udziela Powiatowi Bielskiemu oraz sugerując się tym, co podają media o
mieście  Michałowo-  wnioskował  o  podjęcie  uchwały  w  sprawie  zniesienia  podatku  od
nieruchomości  od  budynków  .  Jako  dobry  radny,  dbający  o  mieszkańców,  czuje  się  w
obowiązku wnioskowania o taką uchwałę.
Wójt oznajmił, iż Michałowo jest miastem, a Orla jest gminą wiejską. Oczywiście też jako
Wójt,  chciałby  mieć  basen,  ratusz  jak  w  Michałowie,  takie  wynagrodzenie,  a  przede
wszystkim nitkę gazociągu i  podatek z  tego tytułu  -  około 10 mln złotych rocznie.  Taka
sytuacja  w  Michałowie  istnieje  już  od  kilku  dobrych  lat.  Wystarczy  popatrzeć  jak  na
przestrzeni kilku lat zmieniła się gmina Orla. Jeszcze w 2006 r. zajmowała 1396 pozycję pod
względem  zamożności  na  1571  samorządów  w  Polsce,  a  teraz  zajmuje  2  miejsce  w
województwie  wśród  gmin  wiejskich.  Zmiana  pozycji  w  rankingu  jest  następstwem
płaconych podatków  m.in przez IKEA.  Odnosząc się do propozycji  zniesienia podatku od
nieruchomości Wójt stwierdził, iż na miejscu radnego wstydziłby się taki wniosek zgłaszać,
gdyż dotyczy on  tylko tych mieszkańców, którzy nie mają gospodarstwa rolnego, którzy w
takiej  sytuacji  będą  płacić  na  tych,  którzy  nie  mają  żadnych  gruntów  rolnych.  Radny
wnioskuje, aby nie płacić podatku, a chce żeby w budżecie gminy były pieniądze na realizacje
inwestycji. 
Radny M.  Mincewicz  zauważył,  iż  swego  czasu  było  praktykowane  przez  mieszkańców
dzierżawienie gruntów, aby nie płacić podatku od nieruchomości za budynki. Dodał, że na
wsi, ci którzy mają grunty rolne, już mają ulgę bo nie płacą podatku za budynki. Chodzi o to
żeby reszta nie płaciła - to będzie sprawiedliwe.

Wójt  stwierdził,  iż nie jest prawdą, że ten, kto posiada grunty rolne nie płaci podatku od
nieruchomości, gdyż w tej sytuacji i budynki i grunty są inaczej opodatkowane.
Radny A. Gołub  odnosząc się do wniosku radnego Mincewicza zasugerował, aby „znieść
podatek rolny". Dodał,  że rolnik ciężko pracuje, a Pan radny siedzi  sobie,  uważa że jest
dobrym radnym, i chce jeszcze nie płacić podatku od nieruchomości.
Wójt  kończąc temat zaproponował radnemu Mincewiczowi wydzierżawienie ziemi, wtedy
przekona się,  czy będzie  płacić  podatek od nieruchomości,  czy też nie.  Na tym dyskusję
zakończono.
W dalszej części Radny L. Koniuch zwrócił się z prośbą, aby wpłynąć na firmę ASTWA w
kwestiach wydawania  worków na popiół,   gdyż  mieszkańcy  skarżą  się  na trudności  z
dodzwonieniem się do firmy w tej sprawie. Kierowca wydaje tylko tym, którzy zadzwonili.
Worki powinny być wydawane w odpowiednich ilościach. 
Sekretarz Gminy  poinformowała, iż osoby, które zgłaszały zapotrzebowanie na worki na
popiół otrzymały je. Ponadto, firma po odebraniu pełnych worków z popiołem ma obowiązek
pozostawienia takiej samej ilości pustych worków. Jeżeli tak nie jest Urząd Gminy będzie
interweniował.
Radny M. Chmielewski zasugerował, aby konkretnie ustalić terminy odbioru odpadów, żeby
nie odbywało się to w dniu świat prawosławnych. 
Innych wypowiedzi nie odnotowano.
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Ad. 9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych udzielono w poprzednim punkcie.
Ad. 10. W wolnych wnioskach głos zabrali:

Pan Włodzimierz Gołub sołtys wsi Dydule, zwrócił się z prośbą o wyjaśnienie sprawy
jego syna w związku z naliczonym bardzo dużym podatkiem.

Wójt stwierdził, iż sprawa dotyczy syna sołtysa, w związku z tym zasugerował, aby to
syn przybył do Urzędu Gminy celem wyjaśnienia sprawy.

W dalszej części Wójt zwrócił się do radnego M. Chmielewskiego z zapytaniem, co zamierza
zrobić z gruzem i śmieciami, które wywiózł na działkę położoną przy drodze prowadzącej z
Orli w kierunku do Szczyt. Dodał, że radny wie, że nie wolno wywozić gruzu i robić bałaganu
na działkach rolnych. 
Radny M. Chmielewski poinformował, iż jest to czarna ziemia, urobek z jego posesji, który
wywiózł na swój plac. Dodał, że wyrówna to i pewnie coś posadzi w tym miejscu. 
Wójt zasugerował, że jeśli jest to tylko ziemia - to niech radny M. Mincewicz zrobi zdjęcia.
Dodał, że niedaleko od tej działki jest posesja radnego, na której również jest bałagan, więc
niech radny nie robi bałaganu na kolejnej nieruchomości przy wyjeździe z Orli, bo powstało
tam wysypisko śmieci.
Radny  M.  Chmielewski  poradził,  aby  Wójt  wpierw  sprawdził  czyja  jest  to  działka.
Stwierdził, że poza tym ma prawo nawieźć, co chce, a jest to urobek z czarnej ziemi.
Wójt poinformował, iż oprócz urobku jest tam gruz, beton i inne śmieci. Sprawdzono też, kto
jest właścicielem działki - żona radnego.
Radny M. Chmielewski potwierdził, że jeśli jest to działka jego żony - to do niej trzeba się
zwracać w tej sprawie.
Wójt stwierdził, że tak też zrobi.
Radny M. Chmielewski   zauważył, że to jest działka żony i to ona podejmuje decyzje, co
tam się znajduje.
W dalszej części głos zabrał  radny M. Mincewicz.   Zwrócił uwagę Wójtowi, aby czasami
ugryzł się w język zanim coś powie. Niech nie określa gruzu „śmieciem", bo gruz to materiał
- kiedyś jego ojciec z gruzu pobudował dom. W dalszej części zwrócił uwagę na fakt, iż kolor
herbu na tabliczkach z nazwami ulic w Orli stracił intensywność. Stwierdził, że należałoby to
naprawić.
Wójt   zaproponował   radnemu,   aby   zrobił zdjęcia  i  wtedy  przekona  się,   czy  został
wywieziony gruz, czy śmieci. Odnosząc się do naprawy tabliczek z nazwami ulic w Orli,
Wójt poinformował, iż nowe herby zostały zamówione i będą wymienione.
Na tym dyskusję zakończono.

Głos zabrała  Sekretarz Gminy.  Poinformowała, iż Podlaska Izba Rolnicza włączyła się w
ogólnopolską akcję Izb Rolniczych i  Komitetu Inicjatywy Ustawodawczej, zmierzającą do
zmiany ustawy o zmianie ustawy o ochronie zwierząt. Proponowane  zapisy ustawy pozwolą
przywrócić ubój rytualny. W związku tym wymienione instytucje zwróciły się  się do Urzędu
Gminy Orla z prośbą o sporządzenie listy  obywateli, którzy udzielają poparcia projektowi
ustawy. Zwróciła się do sołtysów o ewentualne  włączenie się do akcji i zebranie podpisów
wśród mieszkańców. Listę poparcia sołtysi mogą uzyskać w pok. Nr 8.

Następnie  Pan Aleksander Siemieniuk sołtys wsi Gregorowce  zwrócił się z zapytaniem,
czy to prawda, że planowana na 2014 r. budowa rowu kierunku lasu nie będzie realizowana,  a
będzie to budowa rowu w kierunku wsi.
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Wójt poinformował, iż w momencie, gdy zapadła decyzja o budowie rowu w kierunku lasu,
nie było mowy o przebudowie drogi we wsi Gregorowce. Obecnie są robione projekty, które
będą uwzględniały odwodnienie .

Pan Mikołaj Kukołka sołtys wsi Szernie, zwrócił się z prośbą o wyrównanie odcinka dogi
Paszkowszczyzna - Szernie.
Pan  Leon  Pawluczuk  Kierownik  Referatu  ds.  Inwestycji  i  Gospodarki  Komunalnej
poinformował, iż uwagi na złe warunki atmosferyczne równanie dróg zostanie wznowione
wiosną.
W dalszej części głos zabrał  radny M. Mincewicz.  Stwierdził, iż nie lubi jak się atakuje
słabszych. Nie trzeba atakować, wytykać, pokazywać władzy, która nie jest wieczna. Dużo
jest pseudo „wizytówek" Orli: walące się płoty, zarośnięta rzeka koło młyna, zarośnięta „stara
rzeka".  Zapytał,  czy w tej  materii  były poczynione jakieś kroki.  Wiadomo,  że  należą do
osoby prywatnej, ale można też wyegzekwować utrzymanie porządku.
Wójt oznajmił, iż jest w stanie zrozumieć, że kogoś nie stać np. na wymianę ogrodzenia, ale
robienie bałaganu przy wjeździe do Orli nie jest normalne. To są działania bezprawne, bo na
grunt rolny nie można wozić betonu. Odnosząc się do „starorzecza" poinformował, iż w tej
sprawie były pisane pisma.
Radny M. Chmielewski zauważył, że jeśli chcemy przebudowywać drogi, robimy wszystko,
nawet   podziały   działek,   aby   zrealizować   przedsięwzięcie.   Podobna   sytuacja jest   ze
„starorzeczem" i naniesieniem go na mapy, o co wnioskował wcześniej. Stwierdził, że, jak
się coś chce zrobić to się zrobi, a tego Wójt po prostu nie che zrobić.
Wójt stwierdził, że złośliwości nie są potrzebne. Gmina  może np. dokonać podziału działek,
jeśli chodzi o drogi gminne, a rzeka nie jest gminna i nie można wydawać pieniędzy na to.
Na tym dyskusję zakończono.

Ad.11.   W   związku   z   wyczerpaniem   porządku   obrad   Przewodniczący   Rady
Gminy  podziękował  radnym i  osobom zaproszonym za  udział  w sesji  po  czym zamknął
obrady.

Protokołowała Przewodniczący Rady

Mariola Kubajewska                      Aleksander Klin
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